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32. ročník Novobanskí heligonkári 

Z februárového
        čísla vyberáme

VITAJ
VEĽKÁ
NOC

11. marca
od 9:00
do 18:00

v Centre voľného času

Región GRON na 
veľtrhu 

ITF Slovaktour 2016 
 v Inchebe

Viac na str. 7

Viac sa dočítate na str. 3
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Jozef Suchý, Urban Šmikniar, Nová Baňa
Miloš Dubovský, Pavlína Kučerová, Beluj

 Vladimír Baranec, Ľubomír Udička Jaroslav Rajnoha, Malá LehotaVladimír Víglaský, Nová Baňa Jozef Škvarka a syn Jarko, 
Nová Baňa

32. ročník podujatia Novobanskí heligonkári 

Heligónček ZUŠ Nová Baňa
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Tradičné podujatie Novobanskí heligonkári sa uskutočnilo v sobotu 
30. januára 2016 v kine Vatra v dvoch vystúpeniach. Podujatie moderovala 
Romana Hlaváčová a programom sprevádzali členky folklórnej skupiny 
Vinička – Cilka Tencerová, Gizka Búryová a člen miestneho ochotníckeho 
divadla Marek Škvarka. Tohtoročnou témou boli prípravy na svadobnú 
hostinu – pečenie svadobných koláčov. Heligonkári sa na ňu aj patrične 
pripravili, a tak sme mali možnosť vypočuť si veľa krásnych svadobných 
piesní. Hrou na heligónke sa tradične predviedli aj Novobančania – Jozef 
Suchý, Tibor Čík, Vladimír Víglaský, Jozef Škvarka so synom Jarkom, 
Adriana Kráľová a Heligónček zo ZUŠ Nová Baňa. Svojou účasťou nás 
poctili heligonkári z rôznych kútov Slovenska. Diváci ocenili účinkujúcich 
nejedným potleskom. Dobrá nálada i zvučné piesne nás sprevádzali 
celým podujatím. Pred oboma vystúpeniami a po nich sa o výbornú 
náladu starala hudobná skupina REAX z Novej Bane. Nejeden divák sa 
pri nich zastavil a spoločne si zaspievali známe ľudové piesne. 

O tom, že obyvatelia nášho mesta a okolitých obcí majú o podujatie 
veľký záujem, svedčí fakt, že vstupenky na obidve vystúpenia boli 
vypredané za necelú hodinu. Prvý záujemca čakal na predaj vstupeniek 
hodinu a pol pred začiatkom predaja. 

Heligonkárom ďakujeme a tešíme sa na stretnutie v budúcom roku už 
na 33. ročníku Novobanských heligonkárov.

text: Ing. Pavlína Müller Bobeková
foto: Mgr. Iveta Lukáčová 

 rozvoniaval svadobnými koláčmi . . .

Vlasta Mudríková, Skalité

MiroslavGužík,Tekovská Briznica Jaroslav Petrinec, Andrej 
Kamenský, Rimavská Sobota

Adriana Kráľová, 
Červený Hrádok

Tibor Čík, Nová BaňaJán Žabčík, Nová Bošáca

Juraj Bartoš,  Drieňovo Pavol Rajnoha, Malá Lehota
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Modernizácia verejného osvetlenia v meste Nová Baňa
Ministerstvo hospodárstva Slovenskej 

republiky ako riadiaci orgán pre operačný 
program Konkurencieschopnosť a hospodársky 
rast schválilo mestu Nová Baňa nenávratný 
finančný príspevok v hodnote 656 504,41 EUR 
na realizáciu projektu Modernizácia verejného 
osvetlenia v meste Nová Baňa. 

V rámci realizácie projektu a jeho aktivít 
mesto zníži energetickú náročnosť verejného 
osvetlenia inštalovaním spolu 705 svetelných 
bodov z počtu modernizovaných aj doplnených, 

čím sa zlepšia dopady na životné prostredie, kde úspora CO2 predstavuje 
65,69 ton/rok. Vďaka aplikácii moderných a energeticky úsporných 
svetelných technológií sa predpokladá ročná úspora elektrickej energie 
približne 80%, t.j. 938,36 GJ. Zároveň sa zvýši estetický potenciál mesta. 
Po ukončení realizácie aktivít projektu začne fungovať v zrealizovanej 

časti plánovaná kontrola a údržba verejného osvetlenia v súlade s 
evidenciou každého svetelného bodu. 
Začiatok realizácie aktivít od 07/2015 a ukončenie realizácie aktivít do 
07/2016. Realizácia projektu sa uskutoční na týchto uliciach v Novej 
Bani: Železničný rad, Školská ulica, Nábrežná ulica, Cintorínska ulica, 
Švantnerova ulica, Šibeničný vrch, Dodekova ulica, Kalvárska ulica, 
Banícka ulica, Vŕšky, Brezová ulica, Hájska ulica, Májová ulica, Čierny 
lúh, Kamenárska ulica, Mariánska ulica, Krátka ulica, Záhradná ulica, 
Dlhá lúka, Starohutská ulica, Nad hrádzou, Pod sekvojou, Štále – RU43 
a RU44, smer Tajch – RU45, Chodník Tajch – RU46 – RU49, Vodárenská 
ulica, Chodník pri Nábrežnej RU50 – RU53, Záhrbská ulica, Nad hrádzou, 
Chodník bytovky – RU60 – RU62, Pod Gupňou, Ulička Štangelír, Vŕšky – 
01, Nálepkova ulica, Odbojárska ulica, Ulica Mieru. 

Európsky fond regionálneho rozvoja
Investícia do Vašej budúcnosti                               PhDr. Lenka Bieliková

projektová manažérka

Voľby do Národnej rady Slovenskej republiky
Informácia pre voliča

Volič je povinný po príchode do volebnej miestnosti preukázať okrskovej 
volebnej komisii svoju totožnosť predložením občianskeho preukazu.

  Potom okrsková volebná komisia zakrúžkuje poradové číslo voliča 
v zozname voličov a vydá voličovi hlasovacie lístky a prázdnu obálku 
opatrenú odtlačkom úradnej pečiatky obce. Prevzatie hlasovacích lístkov a 
obálky potvrdí volič v zozname voličov vlastnoručným podpisom. 

  Každý volič sa musí pred hlasovaním odobrať do osobitného priestoru 
určeného na úpravu hlasovacích lístkov. Voličovi, ktorý nevstúpi do tohto 
priestoru, okrsková volebná komisia hlasovanie neumožní.

  V osobitnom priestore určenom na úpravu hlasovacích lístkov volič 
vyberie jeden hlasovací lístok toho kandidujúceho subjektu, ktorému 
sa rozhodol odovzdať svoj hlas. Tento hlasovací lístok môže bez ďalšej 
úpravy vložiť do obálky alebo na vybranom hlasovacom lístku môže volič 
zakrúžkovaním poradového čísla kandidáta vyznačiť, ktorému kandidátovi 
dáva prednosť. Volič môže zakrúžkovať poradové číslo najviac štyroch 
kandidátov. Ak volič odovzdá prednostný hlas viac ako štyrom kandidátom, 
taký hlasovací lístok sa bude počítať v prospech kandidujúceho subjektu a 
na prednostné hlasy sa nebude prihliadať.

  Na požiadanie voliča mu okrsková volebná komisia vydá za nesprávne 
upravené hlasovacie lístky iné. Nesprávne upravené hlasovacie lístky vloží 
volič do schránky na odloženie nepoužitých hlasovacích lístkov.

  Volič, ktorý nemôže sám upraviť hlasovací lístok pre zdravotné 
postihnutie alebo preto, že nemôže čítať alebo písať a oznámi pred 
hlasovaním túto skutočnosť okrskovej volebnej komisii, má právo vziať so 

sebou do priestoru určeného na úpravu hlasovacích lístkov inú spôsobilú 
osobu, aby podľa jeho pokynov upravila hlasovací lístok a vložila ho do 
obálky. Obidve osoby pred vstupom do osobitného priestoru na úpravu 
hlasovacích lístkov člen okrskovej volebnej komisie poučí o spôsobe 
hlasovania a o skutkovej podstate trestného činu marenia prípravy a 
priebehu volieb. Členovia okrskovej volebnej komisie nesmú voličom 
upravovať hlasovacie lístky.

  Za voliča, ktorý nemôže pre zdravotné postihnutie sám vložiť obálku do 
volebnej schránky, môže ju do nej na jeho požiadanie a v jeho prítomnosti 
vložiť iná osoba, ale nie člen volebnej komisie.

  Volič, ktorý sa nemôže dostaviť do volebnej miestnosti zo závažných, 
najmä zdravotných dôvodov, má právo požiadať obec/okrskovú volebnú 
komisiu o vykonanie hlasovania do prenosnej volebnej schránky, a to len 
v územnom obvode volebného okrsku, pre ktorý bola okrsková volebná 
komisia zriadená.

  Volič je povinný odložiť nepoužité hlasovacie lístky alebo nesprávne 
upravené hlasovacie lístky do zapečatenej schránky na odloženie 
nepoužitých alebo nesprávne upravených hlasovacích lístkov, inak sa 
dopustí priestupku, za ktorý mu bude uložená pokuta 33 eur. Ak ide o 
hlasovanie mimo volebnej miestnosti, volič nepoužité hlasovacie lístky 
alebo nesprávne upravené hlasovacie lístky znehodnotí pred členmi 
okrskovej volebnej komisie.

Bližšie informácie ohľadne volieb sa dozviete na webstránke mesta a tel. 
čísle 045/6782820.

Mgr. Ľudmila Rajnohová
vedúca správneho oddelenia, MsÚ 
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Ak máte záujem
odoberať náš mesačník aj v r. 2016,

môžete si ho predplatiť poštovou poukážkou
na adrese: 

Mesto Nová Baňa, Informačné centrum,
Námestie slobody 1,
968 26 Nová Baňa

alebo osobne v Informačnom centre mesta Nová Baňa. 

Predplatné na r. 2016 je 12,70 EUR s poštovným.

Pokiaľ dôjde k zvýšeniu poštovného počas r. 2016,
bude toto zvýšenie doúčtované poštovou poukážkou.

Ďakujeme za vašu čitateľskú priazeň! Redakcia NN

POĎAKOVANIE 
za benefičný koncert

Na začiatok by sme vám chceli povedať:

Vážte si rodinu, pokým je kompletná.
Ste dvaja na všetko, ale keď zostanete sami, 

je to ťažšie.
Podpora, láska a súdržnosť sú dôležité 

tak pre deti, ako aj pre dospelého.
 

Vážte si chvíle, keď sa ráno prebudíte 
a ste spolu, 

deň je vtedy krásny.

Zrazu ak niet... 
Plamienok radosti 

zrazu zhasol.

Chceme povedať veľké „ď a k u j e m“.
Patrí vám všetkým, ktorí ste nám spríjemnili chvíle samotného 

benefičného koncertu.
Boli to chvíle venované nám a o to boli vzácnejšie.

Ďakujeme mestu Nová Baňa, ZŠ sv. Alžbety Nová Baňa, sponzorom, 
darcom, ktorí sa na koncerte osobne zúčastnili, vystupujúcim a 

všetkým tým, ktorí sa pričinili o uskutočnenie tohto koncertu.
Ďakujeme i tým, čo nám pomáhali a pomáhajú.

Pomôcť znamená venovať radosť do srdca a vyvolať úsmev na tvári.

   Obdarované rodinky srdečne a s láskou ďakujú.  

Komisia pripravila návrh na deľbu dotácií v roku 2016
V stredu 13. januára 2016 komisia kultúry, vzdelávania, mládeže a 

športu pri MsZ v Novej Bani prizvala športové kluby, občianske združenia 
a ďalších žiadateľov o dotácie na svoje zasadnutie, aby tak mohla 
pripraviť čo najlepší návrh na deľbu dotácií.

Poslanci na decembrovom zasadnutí schválili sumu 40 000 eur na 
dotácie v oblasti telovýchovy a športu, 3 800 eur na dotácie pre kultúrne 
aktivity a 0 eur pre osvetu, výchovu a vzdelávanie. Členovia komisie preto 
vzdelávacie projekty pridali podľa zamerania buď medzi kultúrne, alebo 
športové akcie. Členovia mali základné informácie zo žiadostí k dispozícii 
týždeň vopred. Žiadatelia prizvaní na zasadnutie popísali podrobnejšie 
svoje plány a odpovedali na prípadné otázky. Po „obhajobách“ si prítomní 
členovia komisie pripravili vlastný návrh pre deľbu „športových“ dotácií, 
tzn. 40 000 eur pre 20-tich žiadateľov, ktorí spolu požadovali 61 630 
eur. Zohľadňovali najmä členskú základňu, prácu s deťmi a mládežou, 
intenzitu tréningov, úspešnosť v súťažiach, rozpočet činnosti klubu, 
resp. prípravy podujatia, verejný prínos ako aj propagáciu mesta Nová 

Baňa. Jednotlivé sumy následne „spriemerovali“, čo členom pomohlo 
lepšie sa stotožniť so spoločným návrhom. Podľa Všeobecne záväzného 
nariadenia mesta Nová Baňa č.7/2011 o dotáciách navrhované sumy 
do 1660 eur schvaľuje primátor, o vyšších sumách rozhoduje mestské 
zastupiteľstvo. V oblasti kultúry žiadna zo 7-mich navrhovaných súm 
nepresiahla 1660 eur, v oblasti športu pri 5-tich z 20-tich žiadostí komisiou 
navrhovaná suma toto číslo presiahla. Preto o dotáciách pre Mestský 
futbalový klub Nová Baňa, Stolnotenisový klub Nová Baňa, ŠK Karate 
Nová Baňa, Ski team Nová Baňa a TŠK Tiffany rozhodnú poslanci na 
najbližšom zasadnutí mestského zastupiteľstva. Úplné znenie zápisnice 
zo zasadnutia komisie môžete nájsť na webstránke mesta v sekcii 
Mestské zastupiteľstvo – Komisie pri MsZ – Komisia kultúry, vzdelávania, 
mládeže a športu.

Viktória Valachovičová
predsedníčka komisie

Pozvánka 

na zasadnutie 
mestského zastupiteľstva 

dňa 16. februára 2016
 (t.j. utorok) o 15:00 hod. 

do zasadačky MsÚ v Novej Bani.
Program a bližšie informácie sú na stránke 

mesta a úradných tabuliach.
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Oblastná organizácia cestovného ruchu Región GRON

Región GRON na veľtrhu ITF Slovakiatour 2016

Oblastná organizácia cestovného 
ruchu Región GRON sa v dňoch 28. 
– 31.1.2016 zúčastnila 22. ročníka 
medzinárodného veľtrhu cestovného 
ruchu ITF Slovakiatour 2016 v 
bratislavskej Inchebe. 

Veľtrh ITF Slovakiatour je 
najväčším veľtrhom turizmu na 
Slovensku a je určený nielen pre 
širokú, ale aj odbornú verejnosť. 
Patrí tiež medzi najvýznamnejšie 
podujatia tohto druhu v strednej 
Európe a prebieha súčasne s 
veľtrhom Danubius Gastro a so 
sprievodnými veľtrhmi Poľovníctvo 

a oddych, Wellness a Fitness či s 
festivalom cestovateľských filmov 
Bubo bál. Na veľtrhu cestovného 
ruchu sa prezentovalo viac ako 340 
vystavovateľov z 18 krajín sveta. 
Návštevníci mali možnosť prezrieť 
si ponuku viac ako 40 cestovných 
kancelárií, množstva blízkych i 
exotických krajín, regiónov, miest 
či obcí, ktoré prezentovali aktuálne 
trendy v cestovnom ruchu. Od štvrtku 
do nedele privítal veľtrh tisícky 
návštevníkov, vďaka čomu mali 
subjekty cestovného ruchu jedinečnú 
možnosť zaujať a spropagovať svoju 
značku a ponúkané produkty.

OOCR Región GRON v spolupráci 
so Zveroparkom aktívne prezentovali 
náš región stredného Pohronia, 
ktorý tak mal na podujatí podobného 
charakteru premiéru. Prezentácia 
destinácie bola súčasťou expozície 
Banskobystrického samosprávneho 
kraja, v ktorej sa Región GRON 
zúčastnil ako spoluvystavovateľ. 
Spolu s Banskobystrickým regiónom, 
SOŠ Pod Bánošom, OOCR Turistický 
Novohrad a Podpoľanie, OZ Vydra 
či partnerským regiónom Warma 
Mazury sme pre návštevníkov 
zostavili pestrú ponuku. Pri návšteve 
spoločnej expozície mohli ochutnať 
stredoslovenské vína z viníc z 
Veľkokrtíšskej vínnej cesty a tiež 
zlatistý mok z pivovaru Urpiner. 

Tešíme sa, že ponuka 
zaujímavostí nášho regiónu 
zaujala návštevníkov a že stánok 
Regiónu GRON patril v rámci 
Banskobystrického kraja medzi 
najnavštevovanejšie. Návštevníci 
sa informovali predovšetkým o 
možnostiach aktívneho trávenia 
voľného času v zimnom i letnom 
období. Zaujali náučné chodníky a 
cyklotrasy v okolitých pohoriach či 
vodácka základňa na Revištskom 
Podzámčí. Nadšencov histórie 
oslovil jedinečný kláštor v Hronskom 
Beňadiku a bohatá banícka história 
mesta Nová Baňa. Veľkému záujmu 
sa tešil Zveropark, ktorého ponuka 
oslovila predovšetkým rodiny s 
deťmi či organizátorov zájazdov. 
Návštevníkov príjemne prekvapila 
aj vynikajúca dopravná dostupnosť 
nášho regiónu. 

Pestrá a bohatá ponuka regiónu 
mala na veľtrhu úspech, čím 
pozitívne spropagovala stredné 
Pohronie, a tým aj celkovú ponuku 
Banskobystrického samosprávneho 
kraja. Účasť na medzinárodnom 
veľtrhu cestovného ruchu ITF 
Slovakiatour 2016 má pre OOCR 
Región GRON a jej členov veľký 
význam predovšetkým z hľadiska 
zviditeľnenia sa na trhu cestovného 
ruchu. Organizácia touto cestou 
ďakuje Banskobystrickému 
samosprávnemu kraju za možnosť 
prezentovať krásy a atraktivity 
regiónu potenciálnym návštevníkom 
i odbornej verejnosti, nadviazať nové 
kontakty a systematicky budovať 
vzťahy s budúcimi partnermi a tiež 
spoluvystavovateľom v spoločnom 
stánku za príjemnú atmosféru a 
spoluprácu.

Tešíme sa na ďalší ročník!
Mgr. Žofia Hanusová
Mgr. Martin Pajerský
OOCR Región GRON 

Účasť na veľtrhu podporili:
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Objavte príbeh a históriu hradu Revište
Hrad Revište

Údolie stredného Hrona bolo už oddávna 
vstupnou bránou k horským oblastiam 
bohatým na drevo či nerastné suroviny. 
Pozdĺž rieky sa kľukatili významné obchodné 
cesty, okolo ktorých sa rozvíjal život v 
početných hradných panstvách. Centrum 

panstiev tvorili kamenné hrady týčiace sa na strategicky významných 
miestach, odkiaľ bolo jednoduché kontrolovať každodenný život poddaných 
a pohyb po obchodných cestách.

K jedným z takýchto opevnených sídiel dohliadajúcich na prechod 
Pohroním patrí Revištský hrad. Jeho zrúcanina týčiaca sa v popredí pohoria 
Vtáčnik je neprehliadnuteľná a tvorí dominantu širokého okolia. Zrúcanina 
gotického hradu z druhej polovice 13. storočia sa nachádza na andezitovom 
hrebeni, ktorý sa dvíha do výšky 313 m n. m. nad pravým brehom rieky 
Hron. 

Priamo pod hradným vrchom sa rozprestiera malebná podhradská 
osada Revištské Podzámčie – dnes súčasť mesta Žarnovica. Obyvatelia 
sa v minulosti zaoberali najmä poľnohospodárstvom a pltníctvom, no dnes 
je Revištské Podzámčie obľúbeným cieľom chatárov, turistov, cykloturistov 
či vodákov, ktorí radi využívajú služby vychýrenej vodáckej základne či 
navštevujú Zveropark – prvú losiu farmu na Slovensku.

Samotná osada má výbornú dopravnú dostupnosť, ktorú zabezpečuje 
rýchlostná cesta R1 a železnica so zastávkou v blízkej obci Bzenica. Z 
Revištského Podzámčia sa na hrad dostanete krátkou prechádzkou po 
náučnom chodníku „Majitelia hradu Revište“ a po výstupe na hrad sa 
naskytne prekrásny výhľad na kľukaté údolie rieky.

Združenie na záchranu hradu 
Záchrane a obnove zrúcaniny hradu sa našťastie venuje miestne 

„Združenie za záchranu hradu Revište“, ktorého členovia sa formou 
dobrovoľných brigád snažia zakonzervovať a zachovať súčasný stav hradu 
aj pre budúce generácie. Prebiehajúce záchranárske práce sprevádzajú 
hĺbkové pamiatkové výskumy, ktoré osvetľujú doteraz zahalené poznatky 
o histórii a stavebných premenách tejto pamiatky. Činnosťou združenia sa 
zo zrúcaniny hradu stala turisticky vyhľadávaná lokalita, ktorá sa teší veľkej 
návštevnosti.

Sprievodca po zrúcanine hradu Revište
Najnovším výsledkom práce občianskeho združenia je čerstvo vydaná 

publikácia Hrad REVIŠTE. Sprievodca po zrúcanine hradu návštevníkom 
na viac ako štyridsiatich stranách predstaví históriu i súčasnosť dominanty 
stredného Pohronia. V pekne spracovanej, farebnej brožúre objavíte 
množstvo zaujímavých fotografií hradu a dozviete sa informácie o jeho polohe, 
strategickej funkcii, pôvode názvu a dejinách. V druhej polovici sa publikácia 
venuje problematike stavebných premien hradu a jeho postupného zániku. V 
závere vás tento papierový sprievodca prevedie po všetkých pozoruhodných 
zákutiach zrúcaniny a predstaví vám možnosti trávenia voľného času v 
blízkom okolí. 

Pri návšteve hradu Revište vám tento sprievodca v rukách určite nesmie 
chýbať! Publikácia je pre záujemcov dostupná v kancelárii OOCR Región 
Gron, kde môžete aj dobrovoľne prispieť na záchranu hradu Revište.

Zdroj textov a fotografií: 
Hrad Revište – sprievodca po zrúcanine hradu, www.hradreviste.sk
Archív OOCR Región GRON

Mgr. Martin Pajerský
OOCR Región GRON
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O čo sa rozrástli zbierky Pohronského múzea za rok 2015

Pohronské múzeum v Novej Bani 
pôsobí už od roku 1952. V tomto 
období bolo na základe súkromnej 
zbierky novobanského obuvníka, 
nadšeného zberateľa starožitností 
Antona Solčianskeho, a predmetov 
dovtedy uchovávaných v mestskom 
archíve zriadené mestské múzeum. 
Za sídlo sa vybrala budova bývalej 
radnice, ktorá bola v podstate už v tej 
dobe jedinou vhodnou alternatívou 
pre vznik takej dôležitej inštitúcie. 
Táto budova je sídlom dnes už 
Pohronského múzea patriaceho 
pod správu Banskobystrického 
samosprávneho kraja dodnes. 

 Mnoho z vás sem už 
istotne zavítalo. Buď ste si prišli 
prezrieť stále expozície, rôzne 
obmieňajúce sa výstavy, alebo ste sa 
zúčastnili na niektorých z počas roka 
ponúkaných kultúrnych podujatí. To, 
čo vidíte pri návšteve Pohronského 
múzea, je skutočne len nepatrná časť 
z práce jeho zamestnancov. Samotné 
„gro“ zostáva často pred očami 
verejnosti skryté  a tým aj vytlačené 
z jej povedomia. Paradoxom totiž 
je, že tá prezentovaná časť, teda 
ponúkané expozície či výstavy, je len 
sekundárnym poslaním múzea. Jeho 
hlavnou úlohou je zhromažďovať, 
uchovávať, chrániť a spracovávať 
hmotné i nehmotné pamiatky 
ľudskej spoločnosti (v našom 
prípade predovšetkým z oblasti tzv. 
Novobanska). 

 Jedným z povinných 
plnení tohto cieľa je tzv. akvizičná 
činnosť. V stručnosti ide o 
cieľavedomé budovanie zbierkového 
fondu, ktorý predstavuje hlavné 
bohatstvo každého múzea. Predmety 
sa do zbierok dostávajú viacerými 
spôsobmi: darom, kúpou, prevodom 
správy, zámenou či osobným zberom 
kompetentných zamestnancov. 
Pri súčasnej finančnej situácii je 
najčastejší spôsob získania od 
verejnosti dar a zber. Práve darom 
ešte stále značné množstvo ľudí 
dokazuje nielen pochopenie a úctu 
k minulosti a k svojim predkom, ale 
najmä silu svojho spoločenského 
vedomia prevyšujúceho nezáujem či 
snahu o vlastné obohatenie sa.

Ak sa teda niekto rozhodne 
darovať, ale niekedy aj predať 
nejakú „starožitnosť“, osloví naše 
múzeum, prípadne ju k nám rovno 
prinesie. Po prvotnom posúdení 
historického významu ju od vás 
prevezme poverený pracovník, 

pričom vždy o tom dostanete riadne 
písomné potvrdenie. S každým 
predmetom je totiž spojený rad 
papierovej dokumentácie, ktorá je 
mimoriadne dôležitá pre zachytenie 
pôvodu a je východisková pre 
ďalšie spracovanie. Zvyčajne ku 
koncu roka zasadá v Pohronskom 
múzeu komisia pre tvorbu zbierok 
zložená z našich, ale i externých 
odborníkov. Tá posudzuje počas 
roka zhromaždené predmety a 
rozhoduje, či sa vezmú, alebo 
nevezmú do zbierok. Tie, ktoré sa do 
zbierok prevezmú, sa následne do 
konca príslušného roka v špeciálnom 
programe prvostupňovo zaevidujú, 
pričom do ďalších dvoch rokov je 
zákonná povinnosť na ich podrobné 
druhostupňové spracovanie. 
Množstvo predmetov musí prejsť aj 
prvotným ošetrením, niektoré však 
aj komplexnejšou starostlivosťou či 
reštaurovaním. Z tohto dôvodu je 
v našom múzeu zriadená kvalitná 
konzervátorská dielňa. Potom 
sa väčšinou, teraz už zbierkové 
predmety, uložia do depozitov 
spĺňajúcich špecifické klimatické 
podmienky a zaručujúcich predmetu 
čo možno najvyššiu ochranu.

Len zlomok vecí nachádzajúcich 
sa v zbierkach sa odhalí verejnosti. 
Deje sa tak v prípade stálych expozícii 
či špeciálnych výstav. Aj tento rok 
Pohronské múzeum pripravuje 
veľkú výstavu venovanú vybraným 
novobanským remeslám, na ktorej 
sa predstaví množstvo autentických 
dobových predmetov. Realizovaná 
bude v letných mesiacoch v oboch 
našich výstavných priestoroch a už 
teraz má potenciál osloviť široké 
vekové skupiny či milovníkov 
histórie.

V súčasnosti sa v zbierkach 
Pohronského múzea nachádza 
15 766 ks rôznych predmetov. 
Predovšetkým však rok 2015 bol pre 
naše múzeum mimoriadne prínosný. 
Získalo sa celkovo 807 kusov tých 
najrozmanitejších predmetov, z 
čoho patrí 300 kusov do okruhu 
archeológie, 497 kusov do histórie, 
8 kusov je z oblasti etnografie a 2 
kusy obohatili fond umenia. Väčšina 
získaných predmetov pochádza z 
Novej Bane, no nezanedbateľný 
počet sa k nám darom dostal 
napríklad aj z Hronského Beňadika. 
V nasledovných riadkoch sa s 
vami podelíme o tie najvzácnejšie 
predmety či perličky, ktoré sme s 
nimi získali.

Ako prvý otvára náš zoznam 
kamenný reliéf s motívom 
historického erbu mesta Nová Baňa, 
ktorý sa pôvodne nachádzal na 
fasáde budovy mestského úradu. Tá 
sa však nedávno kompletne vynovila 
a pretvorila. Preto tí, ktorí ste si 
všimli, že na nej historický erb z 18. 
storočia chýba, môžete byť pokojní. 
Je bezpečne uložený v zbierkach 

Pohronského múzea. Vzhľadom k 
svojmu stavu však bude v budúcnosti 
nevyhnutné jeho kompletné 
zreštaurovanie, po ktorom bude 
pravdepodobne uložený v expozícii 
histórie mesta a baníctva.

K tradične prijímaným predmetom 
do zbierok patria rôzne hlinené 
nádoby, porcelán, dobové zariadenia 
kuchýň a domácností. Ani tento rok 
nechýbali pekáče, hlinené formy, 
džbány, kanvice, príbory, drevené 
výrobky, ale napríklad aj rôzne 
pamätné medaily či vyznamenania... 
Spestrením boli aj pôvodné 
elektrické žehličky zo 40. – 50. rokov 
20. storočia, staré vianočné ozdoby, 
školské pomôcky, na ktoré si dobre 
pamätá ešte generácia dnešných 
päťdesiatnikov, alebo v nanajvýš 
autentickom stave zachovaný 
smaltovaný nočník a unikátna 
nádržka na splachovaciu toaletu 
z obdobia 1. Československej 
republiky. Opradené tajomstvom je 
napríklad pečatidlo s textom: „Joh. 
König in Königsberg“, odhadom z 
polovice 19. storočia. Snáď sa v 
budúcnosti podarí zistiť niečo viac o 
jeho pôvodnom majiteľovi... 

Z času na čas sa však objavia aj 
predmety, ktoré vzbudzujú väčšiu 
úctu a pokoru, než tie ostatné. Minulý 
rok z nich jednoznačne dominoval 
obšúchaný drevený vojenský kufor z 
obdobia 1. svetovej vojny a kožené 
topánky, v ktorých sa ich majiteľ 
pešo vrátil z nemeckého zajatia po 
skončení 2. svetovej vojny. 

Nie je však pravidlom, že sa do 
zbierok prijímajú len vyslovene 
„staré veci“. Pohronské múzeum 
sa pomerne podrobne venuje aj 
dokumentovaniu novšej doby, 
čiže bežne prijímame i výstižné 
či zaujímavé predmety z obdobia 
60. – 80., dokonca z 90. rokov 20.  
storočia, teda z doby nedávnej.

Okrem trojrozmerných predmetov 
tvoria značnú časť muzeálnych 
zbierok rôzne staré fotografie, 
písomnosti a tlačoviny. Pri starých 
knihách sa však vždy rozhoduje o 
tom, či sú niečím také výnimočné, aby 
sa vzali do zbierok. Ak nie, zaradia 
sa do oddelenia starých tlačí v našej 
knižnici. V roku 2015 sme získali 
množstvo hodnotných tlačovín, z 
ktorých možno spomenúť podarené 
zošítky obsahujúce texty divadelných 
hier z polovice 30. rokov 20. storočia, 
dobové vysvedčenia či rôznu 
administratívnu korešpondenciu, 
pre nás cennú z dôvodu zachovania 
mien jednotlivých obchodníkov a 
často opatrenú ich pečiatkami... 
Fond umenia sa nám podarilo 
obohatiť vďaka sponzorskému 
daru spoločnosti Knauf Insulation, 
s.r.o., ktorej príspevok nám umožnil 
zakúpiť do zbierok dva akvarely 
zo študentských rokov známeho 
umelca Bohuša Kubinského, ktorý 
vyrastal v našom meste.

Vždy platí, že aj zo zdanlivo 
nepotrebných dokumentov sa 
často dajú vyskladať celé príbehy. 
Napríklad sme sa dozvedeli, že v 
roku 1946 sa dalo tajne dostať k 
okultnej a erotickej literatúre, ktorú 
vám v úplnej diskrétnosti zaslali 
priamo z vydavateľstva v Prahe, 
alebo že za rušenie „nočného 
pokoja“ v Tekovských Nemciach 
v roku 1947 by ste s najväčšou 
pravdepodobnosťou dostali pokutu 
100 Kč. A ani by vám možno 
nenapadlo, že v roku 1932 vyšla 
brožúra s názvom „Nebezpečné 
zábavy“, ktorá tvorila povinné 
čítanie vtedajších novobanských 
stredoškolákov. Jej úlohou bolo vo 
veľmi nelichotivom svetle vykresliť 
„kartárstvo“ (čo je pochopiteľné) a 
tanec (čo je na zamyslenie). Okrem 
mravoučných textov obsahuje 
aj niekoľko dobových príkladov 
„mládežníkov“, ktorí na tieto neresti 
škaredo doplatili. V každom prípade 
je dnes pre nás čítanie takéhoto 
diela nemalým zážitkom...

Každý rok je svojimi predmetmi 
niečím špecifický. Spravidla sa 
totiž počas neho vyskytne nejaká 
zaujímavá likvidovaná domácnosť, 
pozostalosť či rodina, ktorá múzeu 
daruje predmety, aké by sa v 
mnohých prípadoch k nám nikdy 
nedostali. Tie následne ovplyvňujú 
a určujú charakter celej kolekcie. 
Tento rok si zapamätáme ako 
„svätý“ (vo všetkej úcte), pretože 
sa k nám dostala unikátna zbierka 
svätých obrázkov od konca 19. 
storočia až po súčasnosť, ktoré 
pochádzajú z tých najrôznejších 
príležitostí a oblastí. Nakoniec sa z 
nich vybralo 317 kusov tých „naj“ a 
už teraz uvažujeme, ako a kedy túto 
špecifickú oblasť odprezentujeme 
verejnosti. 

Cieľom týchto riadkov bolo 
poukázať na naše múzeum aj z trošku 
inej stránky, než je bežne viditeľná, 
priblížiť vám novozískané predmety, 
ktoré boli zo subjektívneho pohľadu 
za rok 2015 tie najzaujímavejšie. 
Samozrejme, ani náhodou sa nedali 
obsiahnuť všetky.

Tým, ktorí ste si ich v tomto 
článku spoznali, patrí za ich nezištné 
darovanie Pohronskému múzeu 
úprimná vďaka, pretože aj takýmto 
spôsobom pomáhate zachovávať 
kultúrne dedičstvo a úctu k životom a 
pôsobeniu našich predkov. Zároveň 
bol aj výzvou pre tých, ktorí stále 
váhajú, či niečo vyhodiť, alebo 
radšej priniesť sem k nám. Majte na 
pamäti, že často aj naoko bezcenné 
„haraburdy“ môžu mať v širšom 
kontexte nevyčísliteľnú historickú 
hodnotu a pomôžu pri dotvorení 
obrazu o živote nielen v našom 
meste. 

                     
                           

  Mgr. Hana Zduchová
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Jednou z dominánt a zároveň najstarších architektonických pamiatok 
mesta je Kostol svätej Alžbety – národná kultúrna pamiatka. Môžeme ho 
poznať aj pod inými názvami: dolný; špitálsky. Po roku 1391 ho postavil v 
gotickom slohu kráľovský urbár a komorský gróf Henczmanus Izenrinkl de 
Sebnica, správca bane. Zakladajúca listina kostola z 15. júna 1391 je spísaná 
Leonardom de Pensaurom v Budíne. Postavenie kostola úzko súviselo so 
susedným špitálom pochádzajúcim z roku 1392, ktorý bol určený pre chorých, 
nevládnych a opustených baníkov. 

Keď 17. mája 1664 vtrhli do Novej Bane turecké vojská, kostol bol 
znesvätený a premenený na mešitu. V uvedenom období boli zničené mnohé 
gotické prvky. Po odchode Turkov bol kostol opravený. Pre stavbu neboli 
prínosom ani neustále spory o vlastníctvo medzi katolíkmi a protestantmi. Od 
roku 1706 je katolícky.

  Dňa 10. januára 1810 bolo v Novej Bani zemetrasenie a v 
noci z 28. na 29. mája 1810 sa mestom prehnala silná prietrž mračien s 
ľadovcom a povodňou. Od tohto roku sa každoročne v nedeľu po 29. máji 
konali odprosujúce procesie z Farského kostola do Kostola sv. Alžbety. Tieto 
procesie nahradili od roku 1869 procesie do pútnického kostolíka v Kohútove.

Kostol svätej Alžbety

V roku 1862 bol pred kostolom postavený kamenný kríž.
Kostol svätej Alžbety je jednoloďová stavba, zaklenutá krížovou rebrovou 

klenbou dosadajúcou na ornamentálne konzoly, ktoré majú skrátené prípory. 
Na štítovom priečelí je značne doplnený gotický lomený portál s oblým 
prútom a výžľabkami, v nadpraží nápis z čias reštaurovania kostola z roku 
1893. Nad portálom je obnovené štvorpásmové okrúhle okno a nad ním 
pôvodný kamenný gotický erb fundátora. ktorý je pochovaný pri kostole. 
Z južnej strany je pristavaná dvojpodlažná sakristia, na poschodie vedie 
točité schodište prístupné z lode. Nad štítom priečelia je baroková strešná 
vežička s kupolou. Ústredným motívom hlavného oltára je renesančný reliéf 
Poslednej večere. V kostole sa nachádza aj rozmerná olejomaľba z 80. rokov 
19. storočia – obraz sv. Alžbety Uhorskej-Durínskej, patrónky kostola – a 
zvon s reliéfom sv. Alžbety z čias reštaurovania kostola.

V súčasnosti sa v kostole pravidelne konajú sv. omše v pondelok i v sobotu 
večer, sv. omša v stredu ráno a taktiež zádušné sväté omše. 

Ing. Júlia Hrmová
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Jozef Blaha - Môj profesijný spisovateľský životopis

Bola jar, v ktorej kvitlo, až 
prekvitalo ako jarné kvieťa aj celé 
ľudské pokolenie. Hen pod Roháčmi 
zlízali teplejšie jarné lúče slniečka 
sneh trochu neskoršie. Mňa to 
začalo úporne vábiť do záhrady, 
bolo tu obdobie, počas ktorého 
som mal každoročne naplánované  
orezanie pätnástich ovocných 
stromčekov, ktoré som si zasadil 
ako pamiatku z Novej Bane. Práve 
vtedy mi vychádzala v poradí desiata 
knižka, ktorú som nazval spolu s 
okrúhlym výročím svojho narodenia 
– JUBILEJNÁ. S nabrúsenými 
záhradníckymi nožnicami som 
štikal z korún stromov výhonky. S 
predstavou podporiť rezom rast 
lepšieho, krajšieho, kvalitnejšieho a 
väčšieho ovocia... 

Odrazu sa bráničkou z ničoho 
nič do nášho dvora k chalupe 
začali hrnúť postavy dvoch mladých 
dospelých dievčat, ktoré sa mi 
predstavili ako čerstvé absolventky 
žurnalistiky, ktorú vyštudovali na 
Katolíckej univerzite v Ružomberku. 
Boli to Mgr. Čabajová a Mgr. Terézia 
Sárená. „Dobre, že sme Vás tu 
doma prichytili. Len choďte, choďte 
ďalej k orezávaniu stromčekov. Už 
sme počuli od starostu a iných ľudí, 
že takáto práca je Vaším životným 
povolaním...“ Jedna z nich vytiahla 
z tašky fotoaparát, aby urobila 
pracovný záber z tejto návštevy v 
mojom rodisku – dedine Chlebnice. 
Keď utíchlo „šťukanie“ fotoaparátu, 
zoskočil som z neveľkého múrika dolu 
k nim a náš rozhovor sa začal uberať 
smerom k môjmu  profesijnému 
životu. Profesijný životopis bol  
potrebný pre obecné noviny pod 
názvom Chlebnický spravodaj, ktoré 
vo farebnej tlači naša obec vydáva 
raz mesačne dodnes... „To ste ma 
veru milo prekvapili,“ riekol som 
od srdca a rozhovor do mikrofónu 
začal. Na necelých dvoch stranách 
textu obecných novín, ktoré mi 
poslali poštou, sa vtedy písalo, že: 
„náš rodák, spisovateľ Jozef Blaha, 
publicista, promovaný ovocinár, 
predovšetkým seba ako hrdého 
rodáka, ktorý na rodnú obec nikdy 
nezabudol, a obec Chlebnice zvečnil 
vo svojej tvorbe i pre nasledujúce 
generácie. Písal články už ako 
18-ročný do okresných novín Hlas 
pokroku v Žiline. Neskôr sa stal 
aj ich šéfredaktorom. Publikoval 

v desiatkach časopisov. Doteraz 
napísal viacej ako desaťtisíc 
príspevkov. Pre svoje náboženské 
presvedčenie bol prenasledovaný 
a spolu so svojimi kolegami musel 
opustiť po troch rokoch svoje 
zamestnanie. V súčasnosti žije a 
tvorí slobodne v Novej Bani. Vo svojej 
tvorbe sa venuje predovšetkým 
príbehom, osudom ľudí rodnej obce 
Chlebnice na Orave, teraz už aj 
Novej Bane a stredného Pohronia. V 
spisbe vyzdvihuje morálne hodnoty 
jednoduchých ľudí. Dňa 15. júna 
2004 sa na základe posudkov 
renomovaných spisovateľov, najmä 
z Matice Slovenskej v Martine, 
stal členom Spolku slovenských 
spisovateľov so sídlom v Bratislave.“

Pri príležitosti vydania novej 
knižky s názvom „ Videl som umierať 
anjela“, sme s ním uskutočnili 
nasledovný rozhovor. 

Kde ste študovali?

Základnú školu som navštevoval 
osem rokov v rodisku – v 
Chlebniciach. Neskôr som chcel 
nadviazať na skúsenosti z domu – 
otcovské rozumy – a tak ma viedli 
kroky z gazdovskej dedovizne na 
poľnohospodárske školy. Postupne 
som  absolvoval denné a diaľkové 
štúdium na piatich druhoch 
poľnohospodárskych škôl. Začínal 
som učňovskou záhradníckou 
školou vo Veselom pri Piešťanoch, 
nasledovalo praktické vyučovanie 
v susedných Rakoviciach na 
strednej záhradníckej škole, štúdium 
včelárstva v Liptovskom Hrádku, 
agronómie – zootechniky so 
záhradníctvom v Pruskom pri Ilave 
a štúdium na strednej technickej 
vinohradnícko – ovocinárskej škole v 
Modre. Istý čas ako učiteľ odborných 
predmetov som učil 14 – 16 ročných 
chlapcov a dievčatá na Učňovskej 
odbornej škole v Mošovciach . 
Zároveň som diaľkovou formou 
študoval dva roky pedagogiku – 
psychológiu na Pedagogickom 
inštitúte v Banskej Bystrici, čo 
bolo potrebné k pedagogickej 
kvalifikácii. Navštevoval som aj 
Fakultu ekonomiky a cestovného 
ruchu v Banskej Bystrici a ako 
novinár a šéfredaktor štyri semestre 
žurnalistiky na Filozofickej fakulte UK 
v Bratislave, v štúdiu som pokračoval 
na Novinárskom ústave v Prahe ¬– 
Rotěži. Vzdelávanie som ukončil na 
Vysokej škole poľnohospodárskej v 
odbore ovocinársko – záhradníckom 
v Nitre. 

 Aké publikácie ste doteraz 
napísali?

Som spoluautorom monografie 
Chlebnice v premenách času. Vydali 
sme ju spolu s historikom PhDr. 

Jozefom Mlynarčíkom. Moje ďalšie 
diela sú: Testament /2004/, Stratené 
zrkadlá /2004/, Slamené strechy – 
tu zastal čas... /2006/, Svedectvá 
dneška a minulosti /2008/, Dialógy – 
dialekty a dialektizmy – na tých som 
pracoval celých 8 rokov – zháňal 
som slovíčka pre náuku slovenskej 
literatúry pre stredné, vysoké školy. 
Ďalšími dielami sú Odvodňovanie 
poľnohospodárskych zamokrených 
pozemkov rúrkovou drenážou /2009/, 
Spomienky a životné vyznania I. 
diel /2010/, Spomienky a životné 
vyznania II. diel /2011/, Tiesňavy a 
hlbiny /2012/,  Výkriky do tmy /2013/, 
Meranie času /2014/, Videl som 
zomierať Anjela /2016/. V poradí 
štrnástu knižku napĺňam postrehmi z 
terénu, ozvenami dneška.

 Ktorá zo štrnástich knižiek je 
Vám najbližšia?

Všetky! Lebo som ich písal vždy 
srdcom, s láskou k ľuďom. Len pre 
ilustráciu uvádzam, že po vydaní 
knižky putujú do knižníc Oravy 
– do Dolného Kubína, Pohronia – 
konkrétne Zlatých Moraviec, Levíc, 
Žiaru nad Hronom, Žarnovice. Tešia 
sa z nich v Univerzitnej knižnici v 
Bratislave, SAV v Bratislave, v Matici 
Slovenskej v Martine, tešia sa z 
nich krajania a rodáci v Kanade, 
Francúzsku, Ríme a mnohých iných 
mestách a dedinách. Ide o literatúru 
faktu a fakty sa musia písať pravdivo, 
lebo to čitatelia raz-dva zistia. Podľa 
toho aj knižky odoberajú nielen u 
mňa, ale aj v knižniciach. Takto 
postupne si osvojujú „svojich“ 
autorov. Som rád, že čím viac píšem, 
tým väčšie priateľstvá čitateľov, ale 
aj autoritu, získavam... 

   Rád popri svojej knižnej 
spisbe dopisujem do rozhlasu aj 
novín. Pomáham všemožne spĺňať 
rôzne výzvy, ako bolo napríklad 
pomenovanie ulíc v našom meste – 
Novej Bani, keď na to kvôli používaniu 
tzv. socialistických názvov vyzval 
hneď v roku 1989 prvý demokraticky 
zvolený primátor Mgr. Ján Polc, ktorý 
bol kruto trestaný za to, že sa vyslovil 
negatívne v otázke ohavného vstupu 
vojsk Varšavskej zmluvy k nám. Ako 
stredoškolský profesor a výborný 
matematik bol dlhé roky v ťažkej 
výrobe v lesoch. Keď si ho občania 
zvolili jednohlasne ako svojho rodáka 
za primátora, vypísal súťaž na nové 
demokratické premenovanie ulíc. 
Zo šiestich názvov bolo komisiou 
a poslancami mesta schválených 
mojich päť, ako napr. Nám. sv. 
Alžbety, Banícke námestie, Ulica 
Andreja Kmeťa a ďalšie. Neprešiel 
len názov hlavného, horného 
námestia s partizánskym  pomníkom 
atď., ktoré som nazval Trojičné 
námestie. Tak sa všemožne snažím 
byť platným občanom tohto mesta, 

V chatke za písacím strojom

ktoré mi s okolitými vrchmi s láskou 
napodobňuje moju rodnú Oravu. Mňa 
sem pred štyridsiatimi rokmi priviedla 
moja drahá manželka, ktorej som z 
lásky a hlbokej úcty venoval aj svoju 
poslednú knižku s názvom Videl 
som zomierať Anjela. Aj ona  spolu 
so mnou skúmala výsledky svojich 
vedeckých výskumov z terénu z 
oblasti folklóru, baníckych piesní. 
Naposledy išlo o sakrálny výskum 
Ľudové zbožnosti vinohradníkov v 
Hronskom Beňadiku, Kozárovciach, 
Sebechleboch a inde. Pre náhlu, 
nevídanú smrť, žiaľ, už ho 
nedokončila...

 Aké knižné tituly ste doteraz 
prečítali?

Veľa. Počnúc našimi i zahraničnými 
autormi svetovej literatúry, od Leva 
Nikolajeviča Tolstého  po Ernesta 
Hemingwaya, Dostojevského a iných 
ruských a ukrajinských spisovateľov 
a básnikov. Z našich sú to P.O. 
Hviezdoslav, M. Kukučín, Margita 
Figuli, Nádaši-Jégé, Milo Urban, 
František Hečko, Andrej Plávka, 
Milan Rúfus, takmer celá tvorbu 
štúrovcov, matičiarov a podobne.

 Čo by ste chceli odkázať 
na záver našim novobanským 
čitateľom? 

Prajem vám, moji drahí čitatelia 
a spoluobčania z Novej Bane a 
okolia, na začiatku roka 2016, aby 
ste boli zdraví. Namiesto „trucu“ z 
hektických časov, ktoré všetci neradi 
prežívame, aby zavládli pokoj, láska, 
porozumenie! Aby ste/sme boli všetci 
jedno telo a jedna duša. Aby sme 
sa kvôli maličkostiam „nehašterili“, 
neznepokojovali a hlavne, aby ste/
sme mali vždy nádej, že raz sa to 
zlepší aj pomocou našich modlitieb s 
prosbami k Pánu Bohu, ktorý všetko 
zmôže a dá to pocítiť každému 
ľudskému pokoleniu, ktoré po nás 
príde...

Na záver moje mottá:

„Písanie knižiek je mi 
sladkou drinou ...“

„V slabosti cítim, že 
som silný.“

„Ekonomika času je 
to najhoršie, čo môže 

človek dokázať.“   
   
Jozef Blaha, red.
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Z pera čitateľa Novobanských novín
         Predsa len je džentlmen!

Keď jej v banke povedali, že 
potrebuje aj manželov podpis, 
rozhodla sa, že pôjde za ním 
do práce. Nechcela čakať do 
večera, lebo by sa vybavovanie 
predĺžilo. Práve prechádzala 
okolo reštaurácie, kam jej muž 
chodieva na obedy, a zbadala 
tam jeho auto. Zaparkovala 
ďalej, že počká vonku. Nepatrí 
sa vtrhnúť dnu a vyrušovať pri 
obede, pomyslela si. Netrvalo 
dlho a z reštaurácie vyšiel jej 
muž aj so sekretárkou. Skôr než 
vystúpila z auta a požiadala o 
ten podpis, uvidela niečo, čo 
jej pripadalo ako malý zázrak. 
Uvidela totiž, ako jej muž 
džentlmentsky otvoril slečne 
sekretárke dvere jeho auta, a 
keď jej spadla kabelka, rýchlo 
sa zohol, aby jej ju podal. 
Nechcela veriť vlastným očiam, 
veď jej nikdy neotvára dvere 
auta, ani keď vlečie tri nákupné 
tašky, ba ešte na ňu kričí, 
aby sa ponáhľala, čo sa tam 
toľko moce. Keď ho nedávno 
požiadala, aby povysával, 
povedal, že sa nemôže 
zohnúť, lebo ho bolia kríže, a 
tu sa zohýba ako mládenec. 
Nestačila sa ani spamätať a už 
jej auto s manželom a slečnou 

Kostol Narodenia Panny Márie
V roku 1933 som v ňom prijal sviatosť krstu, v roku 1944 prvé sväté prijímanie, v roku 1943 sväté birmovanie a v roku 1956 sviatosť 

manželstva. Koľko významných farárov, kaplánov šíriacich slovo Božie sa tu vystriedalo, nespočítam. Máme starú pamiatku, radi sa ňou 
hrdíme. Koľko významných udalostí sa v ňom odohralo, je zaznačené vo farskej kronike. Čo v nej nie je, je v mojej a traduje sa v ústnom 
podaní.

   Napríklad – po rekatolizácii Novej Bane evanjelický farár Ignác Szaroszi (Šároši) predal farské lúky môjmu pradedovi Martinovi Wolfovi. 
Kňazove lúky a Čierna lúka sú dodnes v našej držbe. V mojej pamäti ostáva bočný vchod od severu, ktorým Štálania do chrámu Božieho 
vstupovali. Pred týmto bočným vchodom rástol veľký strom, pagaštan konský. Svojimi plodmi na jeseň obsýpal celé okolie kostola. Z gaštana 
spadol a zabil sa syn Antónie a Štefana Uhreckých. V mysli mi ostali škrípajúce šrámky pred hlavným oltárom, ktoré pri podávaní sv. prijímaní 
miništranti otvárali a zatvárali. Počas pôsobenia prísneho pána farára Karola Chovančáka farníci mali svoje miesta. Senátori, richtári a ich 
príbuzní mali svoje miesta v pozdĺžnych laviciach pred kazateľnicou. Školopovinní chlapci mali miesto pred lavicami pred sakristiou, dievčatá 
pred Pannou Máriou. Združenie dievčat Mariánok stálo vo vyrovnanom šíku zvlášť. Ženy obsádzali ľavú stranu kostola, pravú chlapi. Chór 
bol pre spevákov a chrámovú hudbu. Organisti Eduard Rízner, neskôr Šandrík, na významné sviatky hudbou a spevom sýtili chrámovú 
atmosféru zbožného ľudu. Omše bývali vyspievané, kostol v tých časoch priam zunel spevom. Kvílivé, až priam melancholické piesne, 
mäkčili citlivé duše. Svojim postom pútala pozornosť najväčšia roľnícka zástava. V procesii ju nosili traja nosiči. Ďalších asi desať, patriacich 
remeselným cechom, nieslo po jednom zástavníkovi – krajčíri, obuvníci, kožušníci, sitári, stolári, baníci a iní.

   Náš farský kostol počas svojej existencie prestál i výmenu režimov. Pán farár Karol Chovančák a jeho pravdivé kázne varovali pred 
boľševikmi a inými neprajníkmi náboženstva. Pár mesiacov pred koncom vojny prepustil slúžku Máriu Malú. Vzdal sa poslednej kravičky. 
Odovzdal i farský úrad kaplánovi Štefanovi Grešovi. Administrátor Greš prežil prechod frontu s odretými ušami. Chovančák a Greš si užili aj 
internáciu. Po nastolení diktatúry proletariátu splnomocnencom pre veci cirkevné, súdruhom Gubáňom, prevzal faru Ignác Tonhauser. Farskú 
záhradu využívalo JRD. To je iná kapitola.

   Po organistovi Šandríkovi sadol za organ pán Jozef Vojčiak, v roku 1950 pán Hoblík, potom Medrický, Grega, M. Levická a ďalší. Farára 
Tonhausera vymenil Ľuboš Sabol a jeho neskôr nahradil Peter Mišík. Každý správca fary zanechal vo svojom pôsobisku svoju pečať. Nová 
Baňa mala na pánov kaplánov a farárov šťastie. O všetky cirkevné budovy a priestranstvá sa starali a ja im za ich prácu úprimne ďakujem. 
Pán Boh zaplať.             Štefan Wolf Slameníkov

sekretárkou zmizlo z dohľadu. 
Najradšej by sa vrátila domov, 
ale keďže ten podpis súrne 
potrebovala, išla za ním do 
kancelárie. Prišla práve v čase, 
keď sa podávala obedňajšia 
kávička. Slečna sekretárka 
sedela na stolíku, popíjala 
kávu, oproti nej sedel jej manžel 
a hovoril akýsi vtip.  Slečna 
sekretárka sa zvonivo smiala, 
bolo ju počuť až na chodbu. 
Len čo zaklopala,  prerušila 
túto siestu, začula podráždený 
hlas svojho manžela: „Čo 
vyrušujete, nevidíte, že máme 
obednú prestávku?!“ „Jaj, to si 
ty,“ spamätal sa po chvíli. Slečna 
sekretárka zoskočila zo stolíka, 
premerala si ju pohŕdavým 
pohľadom a odišla. „Načo si sem 
prišla?“ šomral muž, „koľkokrát ti 
mám hovoriť, aby si ma v práci 
nevyrušovala?“ „Nebudem ťa 
dlho zdržiavať, potrebujem len 
jeden podpis.“ „Tak to daj sem.“ 
Podpísal a viac si ju nevšímal. 
Potlačila slzy a aspoň navonok 
hrdo vyšla von. Tak jej manžel 
je predsa džentlmen, pomyslela 
si trpko. Škoda len, že sa tak 
nespráva aj doma k nej, ktorá by 
si to od neho najviac zaslúžila. 

Helena Bratková

Vyšla nová knižka
Z tlačiarne CICERO v 

Leviciach vyjde v týchto dňoch 
nová knižka pod trefným 
názvom „Videl som zomierať 
Anjela“. Jej textácia vypovedá 
o súčasnom slovenskom 
zdravotníctve, ktoré čelí  
všeobecnej kritike. Negatívne 
sa o ňom vyjadril dokonca  aj 
prezident Slovenskej republiky, 
pán Andrej Kiska. Okrem 
iného uviedol, že mnoho 
nevyliečených, nedoliečených 
pacientov muselo kvôli 
nesprávne zvoleným liečebným 
postupom „predčasne opustiť 
tento svet“!

Ľudia o tom dobre vedia, 
ale nevedia si poradiť, tiež sa 
obávajú perzekúcie zo strany 
tých, čo tak robia... Na základe 
príkazu, rozkazu alebo kvôli 
ľudskej slabosti, nedôslednosti 
a ľahostajnosti. Biskup Viliam 
Judák to aj v poslednej knižočke 
s názvom Mobilizácia dobroty 
sarkasticky napísal: „Čas, 
ktorý človek strávi čakaním u 
lekárov, by stačil na to, aby sám 
vyštudoval medicínu...“ Naše 
zdravotníctvo označil za choré 
aj ďalší cirkevný hodnostár, 

čo nechcem, ale musím 
zopakovať... V spise sme spolu 
ťahali dve brázdy – manželka vo 
vedeckom výskume výsledkov 
z terénu a ja prostredníctvom 
literatúry faktu...

Ako manžel a úprimne cítiaci 
tvor na zemi darujem túto knižku 
svojej nebohej  manželke 
PhDr. Lýdii Blahovej, rod. 
Jakalovej, ako večnú odmenu 
za preukazovanú lásku, ktorú 
som po 47 rokoch manželstva 
požíval v náraste publicity aj v 
osobnom živote.

V druhej časti knižky sa 
vo forme glosy, poviedky, 
postrehov zmieňujem o 
zaujímavých faktoch, ktoré vás 
tiež určite zaujmú. 

Upúta aj tvrdá farebná obálka, 
ktorej vzhľad korešponduje s 
celkovým obsahom  knihy, ktorý 
vyviera z úprimného srdca k 
čitateľovi. 

Knižku po 5. februári 
dostanete kúpiť v náboženskej 
predajni ako aj v Slovenskej 
knihe na tej istej ulici v Novej 
Bani vedľa Súsošia sv. Trojice.          

- Jozef Blaha 



12    NOVOBANSKÉ NOVINY FEBRUÁR 2016

Dňa 22. januára 2016 navštívilo MŠ Nábrežná 2 divadielko Slniečko s divadelným predstavením Malí huncúti. 
Prostredníctvom veselých pesničiek deťom priblížili činnosti, ktoré vykonávajú v MŠ počas dňa, zopakovali sme si s nimi, ktoré 
potraviny sú zdravé a ktoré nezdravé, a utvrdili nás o význame pohybu pre zdravie človeka.

 Daniela Pištová
      foto: Mária Hrušková

Vzácna návšteva

Predškoláci z Materskej školy Nábrežná privítali hokejovú rozhodkyňu 
Michaelu Kudeľovú, ktorá pochádza z Tlmáč. Mladá, talentovaná, športovo 
nadaná, charizmatická, temperamentná osôbka, ktorá miluje život a rozdáva 
radosť okolo seba, prišla porozprávať deťom o svojich záľubách a ukázať 
im fotografie z hokeja, otužovania v ľadovej vode, behu... Ukázala tiež dres 
rozhodcov, píšťalku, medailu, neoprénové rukavice, čiapku, ktorú dostala 
na Zimnej olympiáde v Soči, kam sa dostala ako druhá Slovenka. Len 
dvaja hokejoví rozhodcovia zo Slovenska dostali šancu pískať na Zimných 
olympijských hrách v Soči v roku 2014. Michaela reprezentuje Slovensko 
na mnohých zahraničných i domácich hokejových podujatiach. Rozprávala 
o svojich začiatkoch, odpovedala na zvedavé otázky detí a hravou formou 
objasnila, čo sú olympijské hry a aké zimné športy poznáme. Venovala sa 
tým,  o ktorých sa deti učia počas výchovno-vzdelávacieho procesu. Na 
pamiatku nechala deťom talizman, „kačičku“, ktorá ju stále sprevádzala, a 

deti jej darovali kvietok a vlastnoručne vyrobené darčeky.  
Za krásne zážitkové učenie Ti, Miška, ďakujeme, prajeme veľa športových a 

osobných úspechov, nech sa Ti plnia sny a tešíme sa, keď sa opäť stretneme.   

Alica Bindová, Daniela Pištová
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Oprava: V článku Okresné kolo vo futbale žiakov z čísla 01/2016 došlo 
k preklepu v slove futbal – správne: futsal (halový futbal).                         red.

Čo nové v ZŠ sv. Alžbety

Žiaci našej školy sa zúčastnili cvičného 
testovania Komparo. Do tohto testovania 
sa zapojilo 410 škôl z celého Slovenska. 
Testovanie umožnilo žiakom zistiť, ako sú na 
tom s vedomosťami zo slovenského jazyka, 
matematiky, geografie a biológie. Žiaci sa 
mohli porovnať so svojimi rovesníkmi z iných 

škôl. Výsledky žiakov 8. ročníka zaradili našu školu medzi 25 % 
najúspešnejších škôl Slovenska.

Testovaní boli i piataci, a to zo slovenského jazyka a matematiky. 
Dosiahli výrazne vyššiu priemernú úspešnosť v matematike i v 
slovenskom jazyku, ako bol celoslovenský priemer. 
V súťažiach dosiahli naši žiaci nasledovné výsledky:

Šachový turnaj - Memoriál PhDr. Pavla Hrčku
Martin Solčan (7. roč.) – 1. miesto
Simeon Kováč (7. roč.) – 2. miesto 

Okresné kolo olympiády zo slovenského jazyka a literatúry
Petra Polnišerová (8. roč.) – 2. miesto

  
Okresné kolo olympiády z anglického jazyka

Kategória 1B
Timotej Polc (9. roč.) – 2. miesto

Kategória 1A
Matej Galeta (7. roč.) – 3. miesto

Blahoželáme úspešným žiakom a ďakujeme pedagógom, ktorí ich na súťaže 
pripravili.

   M. Solčanová

Karneval v rozprávkovej krajine

Posledný januárový týždeň sa 
niesol v duchu detských karnevalov, 
ktorým sa tešili predovšetkým 
deti. V piatok 29. januára 2016 sa 
telocvičňa našej školy zmenila na 
rozprávkovú krajinu, kam zavítalo 
mnoho masiek  z rozprávok aj zo 

zvieracej ríše. 
Pre deti boli pripravené rôzne disciplíny ako črievičky, Popoluška, 

princezná na vlásku a tanečná súťaž. Nakoniec nasledovala voľná 
zábava. 

Pripravili sme pre deti občerstvenie a tombolu, v ktorej sme rozdali 
krásne ceny od našich sponzorov – rodičov. Ďakujeme vám. 

Poďakovanie zároveň patrí aj pani vychovávateľke Mihálikovej za 
fašiangové vystúpenie na karnevale. 

 Bc. Petra Bieliková
foto: Mgr. Denisa Bátorová 
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Tohtoročné fašiangové obdobie je veľmi krátke, preto sme 
sa aj my museli poponáhľať, lebo času na prípravu tradičnej 
veselice ešte aj v predpolročnom školskom zhone bolo 
naozaj málo. Po úspešnom prvom ročníku, ktorým sme 
chceli nadviazať na tradíciu obľúbených gymnaziálnych 
plesov,  sa fašiangová zábava opäť vydarila. Po roku, 23. 
januára 2016, sme sa spolu s rodičmi, učiteľmi a priateľmi 

Gymnázia Františka Švantnera vrátili do spoločenskej sály firmy Knauf 
Insulation, aby sme sa zabavili, zatancovali si, posedeli so známymi či najedli 
sa do sýtosti. 
Ďakujeme folklórnemu súboru Háj a DJ Uhreckému za vytvorenie fašiangovej 

hudobnej a tanečnej nálady, p. Kúšikovi za finančnú podporu, p. Nogovej 
z Cukrárne Alžbetka za sladké občerstvenie ku kávičke a p. Maslenovi z 
Hronského Beňadika za chutné pagáčiky a tradičné fašiangové šišky. Na 
záver sa chceme poďakovať všetkým jednotlivcom a firmám, ktorí prispeli do 
tomboly, a všetkým, ktorí prijali naše pozvanie a štedro podporili našu školu 

zakúpením tombolových lístkov. Tešíme sa na stretnutie s vami opäť o rok.
     

PaedDr. Renáta Juhásová

Fašiangová zábava– informácie o štúdiu, 
školský rok 2016/2017 
Osemročné štúdium – študijný odbor 7902J 

gymnázium.
Štúdium je určené žiakom, ktorí ukončili 

5. ročník ZŠ. V školskom roku 2016/2017 
otvoríme 1 triedu s počtom žiakov 20.
Prijímacie skúšky z predmetov: slovenský jazyk a literatúra, 

matematika.

Štvorročné štúdium – študijný odbor 7902J gymnázium
Štúdium je určené žiakom, ktorí ukončili 9. ročník ZŠ. V školskom 

roku 2016/2017 otvoríme 1 triedu s počtom žiakov 30.
Prijímacie skúšky z predmetov: slovenský jazyk a literatúra, 

matematika,
- pri prijímaní zohľadňujeme prospech počas štúdia na ZŠ, 

úspešnosť v Testovaní 9, úspešnosť v predmetových súťažiach.

Kritériá prijímania na obidva typy štúdia sú zverejnené na stránke 
školy www.gfsnbana.edupage.org.

Dôležité termíny:
• do 10. apríla 2016 – zákonný zástupca žiaka odovzdá 

riaditeľovi ZŠ prihlášku na strednú školu
• do 20. apríla 2016 – riaditeľ ZŠ odošle prihlášky na 

stredné školy
• 9. a 12. máj 2016 – 1. kolo prijímacích skúšok

Objatie tónov

Dňa 31 januára 2016 sme prijali pozvanie na benefičný koncert 
pod názvom Objatie tónov, ktorý organizovalo občianske združenie 
Ostrov a občianske združenie Milan Štefánik. Podujatie sa konalo v 
športovej hale v Leviciach. 

Tak, ako obvykle, aj teraz sa naši klienti  z Domova sociálnych 
služiieb Hrabiny na koncert veľmi tešili, najmä na to, že sa dobre 
zabavia pri skvelých hudobných skupinách ako Korben Dallas, PUĽS 
– Poddukelský umelecký ľudový súbor – a hlavne Boney M a Maizie 
Williams, ktorí spievali nezabudnuteľné evergreeny ako Daddy Cool, 
Rasputin a najznámejší hit Rivers of Babylon, ktorý sme si všetci 
spolu zaspievali a ktorý najviac roztancoval všetkých zúčastnených. 
Nesmieme zabudnúť na zábavného a taktiež úspešného moderátora 
Sajfu, ktorý tomu dodával tú správnu a výnimočnú atmosféru.

   Pre našich klientov to boli nezabudnuteľné chvíle plné radosti, 
zábavy, tanca, stretli sa tam so svojimi kamarátmi a kamarátkami, 
ktorí už z nášho zariadenia odišli. Bolo nám príjemne a už teraz sa 
tešíme na ďalší ročník benefičného koncertu v Leviciach.

Ďakujeme!
Kamil Adamec

 inštruktor sociálnej rehabilitácie
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Okresné kolá Biologickej a Geografickej olympiády 

Dňa 3.februára 2016 sa v Centre voľného času v Novej Bani uskutočnil 
50. ročník okresného kola Biologickej olympiády v kategórii C (žiaci 8. a 
9. ročníka ZŠ).

Do obvodného kola boli prihlásené školy ZŠ sv. Alžbety Nová Baňa, ZŠ 
Jána Zemana Nová Baňa, ZŠ s MŠ Tekovská Breznica, ZŠ s MŠ Brehy, ZŠ s 
MŠ Župkov a ZŠ s MŠ Veľká Lehota. Súťaž pozostávala z riešenia prakticko-
teoretickej časti a projektovej časti. Celkovo sa olympiády zúčastnilo 13 
žiakov.

Okresná komisia bola v zložení:
 predseda - Ing. Júlia Hrmová
 členky – Ing. Tatiana Vatrtová a Ing. Dana Strihovská
Teoreticko-praktická časť.
 Umiestnenie: 

 1.miesto: Nina Floreková, ZŠ Jána Zemana Nová Baňa
 2.miesto: Katarína Dojčanová, ZŠ Jána Zemana Nová Baňa
 3.miesto: Stela Miháliková, ZŠ s MŠ Tekovská Breznica

Projektová časť:

 1.miesto Kristína Minarčinová, ZŠ s MŠ Župkov

Všetci súťažiaci boli úspešní riešitelia. Srdečne blahoželáme.

                                                                                            Tatiana Lachká

Dňa 4. februára 2016 sa v Centre voľného času v Novej Bani uskutočnil 44. 
ročník okresného kola Geografickej olympiády v kategóriách G, F, E (žiaci 
5., 6. – 7. a 8. – 9. ročníka ZŠ).

Do obvodného kola boli prihlásené školy ZŠ sv. Alžbety Nová Baňa, ZŠ 
Jána Zemana Nová Baňa, ZŠ s MŠ Tekovská Breznica, ZŠ s MŠ Brehy, 
ZŠ s MŠ Župkov, ZŠ F. Kráľa Žarnovica a ZŠ A. Kmeťa Žarnovica. Súťaž 
pozostávala z riešenia monotematickej a teoretickej časti, praktickej časti a 
poznania miestnej krajiny. Celkovo sa olympiády zúčastnilo 49 žiakov.

Okresná komisia bola v zložení:  predseda ¬– Mgr. Ján Kováčik,
 členky – Ing. Iveta Motyková a Mgr. Gréta Štefanková

Kategória G 
1. miesto – Terézia Matušková ZŠ F. Kráľa Žarnovica 
2. miesto – Jakub Komenda ZŠ F. Kráľa Žarnovica 
3. miesto – Samuel Bratko ZŠ sv. Alžbety Nová Baňa

Kategória F   
     1. miesto – Hana Kopernická ZŠ sv. Alžbety Nová Baňa
     2. miesto – Pravoslav Bartoš Alžbety Nová Baňa 
     3. miesto – Tamara Číková ZŠ s MŠ Brehy

Kategória E  
      1. miesto – Vojtech Kováč ZŠ A. Kmeťa Žarnovica              
      2. miesto – Benjamin Čík ZŠ  A. Kmeťa Žarnovica
      3. miesto – Matej Gregor ZŠ sv. Alžbety Nová Baňa  

    

Mgr. Juraj Kološta
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Pohotovostné lekárenské služby sú vykonávané striedavo v týždňových 
intervaloch v lekárňach v Žarnovici a v  Novej Bani podľa rozpisu:  
nedeľa a sviatok   9.00 - 12.00 hod.

   15. 02. - 21. 02. 2016 -    08. týždeň   lekáreň VALERIANA, Žarnovica
                                                               tel. č. 045/ 68 12 120

   .22. 02. - 28. 02. 2016 -    09. týždeň   lekáreň HORNÁ, Nová Baňa V 
                                                                tel. č. 045/ 68 56 281

   29. 02. - 06. 03. 2016 -    10. týždeň    lekáreň  ALTHEA, Žarnovica
                  tel. č. 045/ 68 13 820

   07. 03. - 13. 03. 2016 -    11. týždeň    lekáreň AQUA, Žarnovica
                                                                tel. č. 045/68 56 281

  14 .03. - 20.03. 2016 -      07. týždeň    lekáreň  DR. MAX, Nová Baňa                                                     
                                                                tel.č. 0901 961 096

SPOLOČENSKÁ RUBRIKA

NARODILI SA

POHOTOVOSTNÉ
LEKÁRENSKÉ SLUŽBY

v okrese Žarnovica

 OPUSTILI NÁS

 RIADKOVÁ INZERCIA

(In
ze

rc
ia

 č
.1

-4
/2

)

POĎAKOVANIE

(In
ze

rc
ia

 č
.6

/2
)

Redakcia Novobanských novín sa ospravedlňuje jazykovej korektorke
 Mgr. Márii Šurkovej za vzniknutú chybu v slove „ktorí“ v  poďakovaní  Jána 

Štrbu v januárových  Novobanských novinách, ktorá  vznikla  pri zadávaní  
novín  do tlače.

Ing. Pavlína Müller Bobeková

Peter Baník

Liliana Hanusová

Tereza Rybárová

Erik Červenák

Tamara Borošová

Jozefa Stará

Anna Ivaničová

Klára Medveďová

Anna Mandová

Viliam Polc

Jozef Vallo

Jozef Laurinc
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Svetový deň boja proti rakovine
Medzinárodná únia proti rakovine (UICC) vyhlásila 4. február za Svetový 

deň boja proti rakovine. Účelom je zvyšovanie povedomia o ochorení, jeho 
príčinách, príznakoch, liečbe, ale predovšetkým o prevencii, o tom, čo môže 
každý urobiť pre seba a pre svoje zdravie. 

Svetový deň boja proti rakovine sa týka všetkých na planéte. V tento deň 
sa spájajú milióny ľudí, organizácie a vlády z mnohých krajín po celom svete, 
aby pomohli v boji proti celosvetovému problému – stúpajúcej tendencii 
nádorových ochorení. Podľa údajov z Národného centra zdravotníckych 
informácií patria práve tieto ochorenia dlhodobo medzi dve najčastejšie príčiny 
smrti s podielom okolo 25 %. V roku 2014 zomrelo v Slovenskej republike 13 
643 osôb na nádorové ochorenia, čo bolo 26 % zo všetkých úmrtí, v okrese 
Žiar nad Hronom 122 osôb – 27 %, v okrese Žarnovica 87 osôb – 30 % a v 
Banskej Štiavnici 43 osôb – 24,7 %. 

Podľa odhadu onkoportálu GLOBOCAN bol v roku 2012 na prvom mieste 
u mužov karcinóm hrubého čreva a konečníka s 2347 prípadmi ochorenia, u 
žien patrilo prvé miesto rakovine prsníka s 2643 prípadmi ochorenia.

Tomuto problému sa však nestačí venovať len počas svetového dňa, je 
potrebné mať neustále na pamäti, že je v našich silách vo veľkej miere predísť 
hrozbe menom rakovina. Preto sa zvyšovanie povedomia o tejto chorobe 
stalo jedným z hlavných cieľov tohto dňa.     

Rakovina patrí medzi ochorenia, ktoré sa často označujú ako „choroby 
spôsobené nezdravým životným štýlom“, čo všetkým dáva šancu vo väčšine 
prípadov im predísť, ak sčasti alebo úplne vylúčia zo života rizikové faktory, 
akými sú fajčenie, nadmerná konzumácia alkoholu, nezdravé stravovacie 
návyky, telesná nečinnosť a následná obezita. 

Podľa údajov Svetovej zdravotníckej organizácie zomiera vo svete ročne 
na choroby spôsobené zväčša nesprávnym životným štýlom až 36 miliónov 
ľudí a podľa trendu sa dá očakávať ďalší nárast.     

Ak zaujmeme len pasívny postoj a nebudeme robiť nič, celosvetovo sa 
očakáva diagnostikovanie 26 mil. nových prípadov a 12 mil. úmrtí do roku 
2030 s najväčším nárastom  ochorení v krajinách s nízkou a strednou úrovňou 
života. 

Človeka až zamrazia alarmujúce čísla hovoriace o tom, že každý rok sa 
približne u 14,1  milióna ľudí diagnostikuje rakovina a až 8,2 milióna ľudí svoj 
boj s touto chorobou prehrá. Každý tretí Európan v priebehu života ochorie na 
rakovinu a každý štvrtý na ňu zomrie. Denne si túto diagnózu vypočuje 7900 
ľudí a ďalším 4700 ju zapíšu do úmrtného listu. Za jeden rok diagnostikujú 
rakovinu približne 200 deťom. 

Dobrou správou je, že viac ako 30 – 40 percentám onkologických ochorení 
sa dá predísť prevenciou a každé tretie ochorenie je možné vyliečiť vďaka 
skorej diagnostike a liečbe.

Vypracovaný bol Európsky kódex proti rakovine, ktorého cieľom je apelovať 
nielen na ľudí, ale aj na vládu. Ľudia by si mali viac všímať svoje zdravie 
a vyhýbať sa rizikovým faktorom (fajčenie, obezita, alkohol, prítomnosť 
karcinogénnych látok pri práci...), nezanedbávať preventívne prehliadky 
(prsníky, krčok maternice, hrubé črevo, semenníky, prostata) a nechať sa 
očkovať proti infekčných chorobám. Povinnosťou vlády je zabezpečiť kvalitnú 
zdravotnú starostlivosť, skríningové programy, programy kontroly rakoviny,  
zabezpečiť prístup pacientov k presnej diagnostike, liečbe, rehabilitačným 
programom i paliatívnej starostlivosti. 

Zdravotný stav sa dá zlepšiť a mnohým úmrtiam na rakovinu sa dá zabrániť 
dodržiavaním zdravého životného štýlu. Až polovici všetkých onkologických 
ochorení by sa dalo predísť pomocou niekoľkých jednoduchých zásad:

• Nefajčiť.
• Vyvarovať sa obezity.
• Každý deň vykonávať akúkoľvek telesnú činnosť.
• Denne konzumovať ovocie a zeleninu, obmedziť príjem živočíšnych 

tukov.
• Obmedziť konzumáciu alkoholu.
• Nevystavovať sa nadmernému slnečnému žiareniu.
• Dodržiavať presné pravidlá ochrany pred známymi 

rakovinotvornými látkami.
• Ženy nad 25 rokov by sa mali zúčastňovať na skríningu krčka 

maternice v programe so zaistenou kontrolou kvality.
• Ženy nad 50 rokov by sa mali zúčastňovať na mamografickom 

skríningu v programe so zaistenou kontrolou kvality.

Regionálny úrad verejného zdravotníctva
Žiar nad Hronom

oddelenie výchovy k zdraviu

http://www.dixo.sk/svetovy-den-proti-rakovine/
http://najmama.aktuality.sk/clanok/228986/svetovy-den-proti-rakovine-tyka 

sa-kazdeho-z-nas/www.uvzsr.sk     

CESTUJTE S NAMI NA NOVEJ LINKE

Hradec Králové - Pardubice - Svitavy - Brno 

- Hodonín - Senica - Nitra - Žiar nad Hronom

Premáva od 31. 1. 2016.

1 - premáva v pondelok

2 - premáva v utorok

3 - premáva v stredu

4 - premáva vo štvrtok

5 - premáva v piatok

7 - premáva v nede¾u Bližšie informácie: www.sadzv.sk

Slovenská autobusová doprava Zvolen, a. s.

1 5 4 7

5:45 8:55 Hradec Králové 15:50 17:30

6:15 9:25 Pardubice 15:25 17:05

6:30 9:40 Chrudim 15:05 16:45

7:05 10:15 Vysoké Mýto 14:30 16:10

7:25 10:35 Litomyšl 14:15 15:55

7:50 11:00 Svitavy 13:55 15:35

8:20 11:30 1,2,3 Letovice 1,2,3 13:20 15:00

10:10 13:15 13:15 Brno 11:45 12:35 14:15

11:05 14:10 14:10 Hodonín 10:50 10:50 12:30

11:25 14:20 14:20 Holíè 10:35 10:35 12:15

11:55 15:00 15:00 Senica 10:10 10:10 11:50

12:50 15:55 15:55 Trnava 9:00 9:00 11:00

13:10 16:15 16:15 Sereï 8:35 8:35 10:35

13:50 16:55 16:55 Nitra 8:05 8:05 10:05

14:15 17:20 17:20 Zlaté Moravce 7:35 7:35 9:15

14:40 17:45 17:45 Nová Baòa 7:10 7:10 8:50

14:50 17:55 17:55 Žarnovica 7:00 7:00 8:40

15:10 18:15 18:15 Žiar  nad Hronom 6:40 6:40 8:20
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VYHRAJME KRÁSNE IHRISKO PRE NOVÚ BAŇU
Spoločnosť Lidl Slovenská republika, v.o.s. sa rozhodla realizovať v období roka 2016 

projekt výstavby detských ihrísk, ktorý nesie názov „Žihadielko“. Cieľom projektu je 
zrealizovať vybudovanie celkom 10 detských ihrísk v 10 mestách, v ktorých spoločnosť Lidl 
prevádzkuje svoje predajne. 

O tom, kde konkrétne bude realizovaná výstavba ihrísk nesúcich názov „Žihadielko“, rozhodne svojimi hlasmi široká 
verejnosť. Hlasovanie prebieha od 21. 01. 2016 (07:00:00) – 29. 02. 2016 (23:59:59), a to prostredníctvom webovej stránky 
www.zihadielko.sk. 

Každý hlasujúci, ktorý sa zúčastní hlasovania, bude zaradený do žrebovania o 20x elektrické autíčko BMW X6.

BUĎME USILOVNÍ AKO VČIELKY 
A HLASUJME KAŽDÝ DEŇ. 


